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وقتی جامعه کارشناســان و منتقدان سینمای ایران از 
روییدن قارچ گونه جشــنواره ها در فضای سینمای ایران 
صحبت می کنند برخی مدیران بــا تصور این که مخالفت با 
چنین رویدادهایی شاید به گونه ای نظر تنگی این افراد است 

بلافاصله جبهه می گیرند و....
اما به گمان مــن  واقعیت امر این اســت که هیچ کس با 
برگزاری هیچ جشنواره ای مخالفتی ندارد بلکه سیاست غلط 
در نوع برگزاری، آن رویــداد را در بوته نقد قرار می دهد که 
ماحصل و برآیند آن نقد و تحلیل این است که به دلیل عدم 
خروجی مناسب به سبب سیاستگذاری غلط، آن جشنواره 
بودجه بر باده بیت المال است و چه بسا نتیجه معکوسی نیز 
از آن جشنواره استنتاج شــود. به همین فکت ساده است 
که در ارتباط با برگزاری چنین رویدادهای رنگارنگی برخی 
اهالی رسانه مخالفت می کنند.  در آخر هفته ای که گذشت 
در بین جشنواره های رنگارنگ ســینمایی پس از ده سال 
شاهد برگزاری دومین جشنواره ای بودیم که به فعالیت های 
آموزشگاه های آزاد بازیگری سراسر کشور اختصاص داشت 
و نکته مثبت این گردهمایی  آشنایی مدیران آموزشگاهای 
سراسر کشور با هم بود که خیلی هایشان با هم هیچ آشنایی 
نداشتند. در حال حاضر ۳۴۷ آموزشگاه آزاد سینمایی در 
سراسر کشور فعالیت  می کنند که از این تعداد ۱۱۱ آموزشگاه 
در تهران است. این آموزشگاه ها هنرمندانی تربیت می کنند 
که وارد جامعه می شوند و نیاز است استعدادهای آنها دیده 
و محلی برای عرضه آن استعدادها داشته  باشند.  با توجه به 
۱۱۱ آموزشگاه فعال در تهران معدود مدیران این آموزشگاه ها 
در این جشنواره و همچنین نشست ها حضور داشتند که این 
خود موضوع قابل تاملی است. برگزاری این جشنواره ایده 
خوبی بود و فی النفسه می تواند مثبت باشد اما همانگونه که 
پیش از این به آن اشاره شد نوع سیاستگذاری، برنامه ریزی 
و ساختار شکلی برگزاری یک رویداد است که به نظر، زحمت 
خود عزیزان برگزار کننده را هم به باد می دهد. در چالش این 
هفته روزنامه صبا از زبان مدیران آموزشــگاه ها و مدیران 
ارشد وزارت فرهنگ و سازمان سینمایی چالش هایی که این 
آموزشگاه ها با آن روبرو هستند زیر ذره بین قرار گرفته است 

که در ادامه می خوانید.

محمد خزاعی:
جشنواره آموزشگاه های آزاد سینمایی از هدفمندترین 

جشنواره ها است
در سفرهایی که به استان ها داشتم متوجه این امر شدم که ارتباطی 
بین آموزشگاه ها و بدنه سینما وجود ندارد. آقای آشنا وقتی پیشنهاد 
داد این گردهمایی ایجاد شود گفتم بهترین فرصت است که مدیران 
آموزشگاه ها با یکدیگر آشنا شوند و ما هم نقطه نظرات خود را اعلام 

کنیم و برای سال آینده برنامه جدی تر داشته باشیم.
یادم است زمانی در دهه ۶0 خیلی از فیلمسازان حرفه ای مقوله 
فیلم کوتاه را جدی نمی گرفتند امروز معتقدم یک جایگاه جدیدی 
در فرایند تولید و آموزش شــکل گرفته و آن آموزشگاه ها هستند، 
آموزشــگاه های ما در سراسر کشور در رشــته های مختلف خیلی 
وقت ها خروجی داشته اند و برخی از بازیگران بزرگ حاصل تربیت این 
آموزشگاه ها هستند مثلا زنده یاد تارخ در آموزش چنین نقشی داشت. 
این جشنواره مخالفان و موافقانی در سازمان سینمایی و خارج از آن 
داشت. خیلی ها معتقدند این تکثر جشنواره ها چه معنایی دارد. البته 
من معتقدم یکی از هدفمند ترین جشنواره ها همین جشنواره است.

من با مشــکلات تک تک آموزشــگاه ها آشنا هســتم؛ نداشتن 
ملک های مسکونی و اجاری، نداشــتن تجهیزات در آموزشگاه ها، 
بیمه، مواردی برای زیرساخت آموزشگاه ها و... از جمله آنها هستند. 
به امور آنان واقف هستم اما واقعیت این است وظیفه وزارت فرهنگ 
تخصیص مجوزها بوده و در این سال ها ارتباط آموزشگاه ها با سازمان 
سینمایی قطع بوده است. امیدوارم از سال بعد شاهد تولیدات خوبی 
در آموزشــگاه ها باشیم و حتی دوســتان بتوانند از ظرفیت انجمن 
سینمای جوانان ایران استفاده کنند. درجه بندی آموزشگاه ها، طرح 

صلاحیت اساتید و... از جمله دغدغه های ماست.
قطعــا وظیفــه ســنگینی در زمینــه تربیــت نیرو بــر عهده 
آموزشگاه هاست پس صرفاً هدف در تأسیس یک آموزشگاه، مسایل 
اقتصادی نبوده اســت، امروز که وارد این مرحله شده اند باید بدانند 
چه وظیفه خطیری دارند و در کنار اینکه تلاش می شود متخصصانی 
را تربیت کنند باید بحث دروس معرفتی را هــم در نظر بگیرند. ما 

فیلمساز تربیت می کنیم اما آنها باید به مسایل دیگر هم واقف باشند. 
اینکه بدانند چه تعهدی نسبت به جامعه دارند، چه فیلمی می سازند 
و... این مسایل در آموزشگاه ها باید طرح شود. هنرجویان باید بدانند 
تنها گرفتن جوایز و تندیس ها مهم نیست چون درنهایت تندیس ها 
در خانه باقی خواهد ماند اما باید نیرو برای تأثیرگذاری بر روان و روح 
مردم تربیت شــود زیرا هر اثر هنری که تولید می شود با روح وروان 

مردم سر و کار دارد.

قادر آشنا:
هنرمندان باید آثار و فعالیت های یکدیگر را رصد کنند

از همان اولین روزهای ورودم به ســازمان ســینمایی جلسه ای 
با مدیران آموزشــگاه های سراسر کشــور داشــتم و این مدیران، 
خواسته هایی از سازمان سینمایی داشــتند. یکی از آن خواسته ها 
برگزاری مجدد جشنواره آموزشگاه های آزاد سینمایی بود که آخرین 
بار 10 سال پیش برگزار شد. برنامه  برگزاری این جشنواره در سال 
1402 با رئیس سازمان سینمایی مطرح شد. این موضوع از آن جهت 
اهمیت پیدا می کند که هنرمندان باید آثار و فعالیت های یکدیگر را 
رصد کنند. این جشنواره می تواند محلی برای دیده شدن استعدادها 
و شناسایی آنها باشد تا نسل جدید وارد چرخه سینما شود. هر چند 
دانشگاه ها وظیفه آموزش دارند، آموزشگاه های سینمایی نیز در کنار 
دانشگاه ها وظیفه آموزش دارند تا فرصت برای فعالیت همه هنرمندان 
را فراهم کند و این هنرمندان  می توانند در جشنواره حضور پیدا کنند.

سیدجواد خوانساری:
سالانه هزار شکایت در خانه سینما ثبت می شود!

سالی هزار پرونده شکایتی به خانه سینما می آید که خوشبختانه 
در این میان، موارد مربوط آموزشگاه دار و هنرجو بسیار جزیی است.

در مسایل مختلف باید قانون را رعایت کنیم و قرارداد را به صورت 
درست ببندیم. شخصی که ما به عنوان داور قرار می دهیم، می تواند 
یک شخص حقیقی یا حقوقی باشد. قرار نیست یک داور تحصیلاتی 
در رشته حقوق داشته باشد او مانند هیات منصفه عمل می کند. این 
موضوع هم از این بابت است که متولی آموزشگاه حقش ضایع نشود. 
باید بین هنرجو و موسسه قراردادی بسته شود و اگر هنرجو قصد دور 
زدن نداشته باشد، دنبال این نیست که حق شما را ضایع کند. پس باید 
در قرارداد شخصی به عنوان داور تعیین شود و این موضوعات برای این 

است که مسأله به شورای حل اختلاف نکشد.
قراردادهای سینمایی بر اساس اتفاقاتی که در حوزه دیجیتال رخ 

می دهد و البته تغییر قواعد باید مورد بازنگری قرار بگیرند.

مهدی شفیعی:
جایگاه آموزشگاه ها در سیستم سینما مهم است

با اشاره به رتبه بندی آموزشگاه های آزاد سینمایی پژوهش کاملی 
در گذشته انجام شده بود که اطلاعاتش در دو سه ماه اخیر به روز شد. 
مجموع این رویداد منجر به رتبه بندی آموزشگاه ها خواهد شد که در 

سیاست های سازمان سینمایی تعریف شده است.

آموزشگاه های آزاد سینمایی  با چه چالش هایی روبرو هستند؟
شنبه های چالشی صبا، تریبونی آزاد برای اهالی فرهنگ و هنر

 برخی مدیران آموزشگاه های آزاد سینمایی  در  قاب دوربین »صبا« 


